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Zorganizowana po raz pierwszy w historii aukcja o szumnej nazwie Winter Star Horse Auction
miaÅ‚a miejsce w sobotÄ™ 7 grudnia na SÅ‚uÅ¼ewcu. Fizycznie odbyÅ‚a siÄ™ w Å›rodku trybuny
gÅ‚ównej. Organizatorem byÅ‚ Polski Klub WyÅ›cigów Konnych. Wystawiono na tÄ™ aukcjÄ™
zarówno konie peÅ‚nej krwi angielskiej, jak i czystej krwi arabskiej. W tym drugim zbiorze byÅ‚y nie
tylko konie pokazowe, takÅ¼e te, które biegaÅ‚y na torze wyÅ›cigowym. A oto wyniki w liczbach. Z
14 koni peÅ‚nej krwi angielskiej Å¼aden nie zostaÅ‚ sprzedany! Z 38 koni arabskich sprzedanych
bÄ…dÅº wydzierÅ¼awionych zostaÅ‚o 13 za Å‚Ä…cznÄ… sumÄ™ 483 800 euro. Daje to
Å›redniÄ… cenÄ™ 37 215 euro.Stadnina Koni Janów Podlaski sprzedaÅ‚a 3 klacze (AdelitÄ™, 
AmarenÄ™, BambinÄ™) oraz wydzierÅ¼awiÅ‚a jednÄ… (PingÄ™) Å‚Ä…cznie za 405 tys. euro.
Przy obecnym przeliczniku (ok. 4,2) daje to 1 701 tys. zÅ‚. SK MichaÅ‚ów sprzedaÅ‚a 7 koni za
69 300 euro. Do tego trzeba dodaÄ‡ dwa sprzedane konia prywatnego wÅ‚aÅ›ciciela za 9500 euro. 
Tyle liczby. Teraz czas na ocenÄ™.

ZaczÄ™Å‚o siÄ™ od AdelityWiadomo byÅ‚o od poczÄ…tku, Å¼e aukcja jest zorganizowana po to,
aby sprzedaÄ‡ przede wszystkim jednÄ… klacz &ndash; AdelitÄ™. Przypomnijmy, Å¼e klacz ta
miaÅ‚a byÄ‡ gwiazdÄ… nr 1 w janowskiej ofercie na tegorocznej Pride of Poland, ale zeszÅ‚a
niesprzedana, gdyÅ¼ 140 tys. euro, do którego to puÅ‚apu doszÅ‚a jej licytacja, byÅ‚o poniÅ¼ej
ceny minimalnej wyznaczonej przez wÅ‚aÅ›ciciela. Przypomnijmy teÅ¼, Å¼e dziaÅ‚ajÄ…cy w
imieniu i z upowaÅ¼nienia ministra Jana Krzysztofa Ardanowskiego prezes Polskiego Klubu
WyÅ›cigów Konnych, Tomasz Chalimoniuk, gÅ‚ównodowodzÄ…cy tegorocznÄ… Pride of Poland,
zapewniÅ‚, Å¼e konie, które nie zostanÄ… kupione podczas aukcji, nie bÄ™dÄ… potem mogÅ‚y
byÄ‡ sprzedane &bdquo;z wolnej rÄ™ki&rdquo; bezpoÅ›rednio ze stadniny. A tymczasem SK
Janów Podlaski za rok 2018 zanotowaÅ‚a stratÄ™ aÅ¼ 3,2 mln zÅ‚, a na Pride of Poland zarobiÅ‚a
&bdquo;jedynie&rdquo; 1,4 mln zÅ‚, wiÄ™c jest nadal na duÅ¼ym minusie. To byÅ‚ gÅ‚ówny powód,
aby wykorzystaÄ‡ ofertÄ™ jakiegoÅ› kupca, na razie nam nieznanego, który za poÅ›rednictwem 
Simone Leo zwróciÅ‚ siÄ™ do janowskiej stadniny, Å¼e chce kupiÄ‡ AdelitÄ™.Teraz juÅ¼ wiemy,
ile zaoferowaÅ‚ &ndash; 240 tys. euro. I za tyle Adelita zostaÅ‚a sprzedana. To byÅ‚a cena
wyjÅ›ciowa podczas aukcji, ogÅ‚oszona wszem i wobec. KaÅ¼dy uczestnik czy widz dowiedziaÅ‚
siÄ™, Å¼e tyle za AdelitÄ™ zostaÅ‚o zaoferowane wczeÅ›niej (moÅ¼na powiedzieÄ‡ &ndash;
pierwszy bid, ale przed aukcjÄ…), ale jak ktoÅ› da wiÄ™cej, to trafi ona do tego kogoÅ›, kto przebije
tÄ™ ofertÄ™. Ale nikt taki siÄ™ nie znalazÅ‚. PomysÅ‚ na zimowÄ… aukcjÄ™ na SÅ‚uÅ¼ewcu
zaczÄ…Å‚ siÄ™ od Adelity, ale janowska oferta zaczÄ™Å‚a siÄ™ rozszerzaÄ‡. DoszÅ‚y kolejne
gwiazdy. W pewnym momencie byÅ‚o to szeÅ›Ä‡ wspaniaÅ‚ych klaczy, z czego Adelita, Amarena, 
Bambina do sprzedaÅ¼y, a Atakama, Palmeta i Pinga &ndash; do dzierÅ¼awy. Jak siÄ™ zrobiÅ‚
szum medialny i Å›rodowisko zaczÄ™Å‚o protestowaÄ‡ (vide list Aliny Sobieszak do ministra), to
jedna klacz &ndash; Palmeta, zostaÅ‚a wycofana. SprzedaÅ¼ Amareny (za 35 tys. euro) oraz 
Bambiny (za 90 tys.) wyglÄ…daÅ‚a dokÅ‚adnie tak samo, jak Adelity. Aukcjoner ogÅ‚osiÅ‚, Å¼e
ktoÅ› zÅ‚oÅ¼yÅ‚ w stadninie danÄ… ofertÄ™, a teraz moÅ¼na te sumy przebijaÄ‡. Ale chÄ™tnych
nie byÅ‚o. WiÄ™c przybijaÅ‚ mÅ‚otkiem te sumy zÅ‚oÅ¼one jakiÅ› czas temu w stadninie. Jednym
sÅ‚owem Å¼adnej licytacji nie byÅ‚o. Inaczej to wyglÄ…daÅ‚o w przypadku klaczy oferowanych do
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dzierÅ¼awy. Inaczej, bo ani Atakamy, ani Pingi fizycznie na aukcji nie byÅ‚o! Na AtakamÄ™ nie
byÅ‚o teÅ¼ wczeÅ›niejszej (takie zÅ‚oÅ¼onej bezpoÅ›rednio w stadninie) oferty. Aukcjoner
zaczÄ…Å‚ wiÄ™c od 50 tys. euro. Ale zainteresowania nie byÅ‚o. Z kolei w przypadku Pingi, oferta
zÅ‚oÅ¼ona przez kogoÅ› w stadninie opiewaÅ‚a na 40 tys. euro. Ale chÄ™tnych do zaoferowania 50
tys. nie byÅ‚o, wiÄ™c aukcjoner przybiÅ‚ mÅ‚otkiem tÄ™ wczeÅ›niejszÄ… ofertÄ™. Ciekawe przez
kogo zÅ‚oÅ¼onÄ…?W przypadku Pingi warto zwróciÄ‡ uwagÄ™ na jednÄ… sprawÄ™. Kiedy 
Marek Trela wydzierÅ¼awiÅ‚ PingÄ™ na rok do Arabii Saudyjskiej w roku 2015 roku, to zgodnie z
umowÄ… stadnina otrzymaÅ‚a za to 180 tys. euro, a dzierÅ¼awca miaÅ‚ prawo do jednego zarodka.
Obecnie Pinga jako klacz hodowlana, matka potencjalnych gwiazd, nie powinna mieÄ‡ niÅ¼szej
wartoÅ›ci niÅ¼ wówczas. Przypomnijmy, Å¼e na ostatniej aukcji Pride of Poland najwyÅ¼sza cena
(za michaÅ‚owskÄ… GaleridÄ™) wyniosÅ‚a 400 tys. euro. Uzasadniona jest wiÄ™c teza, Å¼e za
potomka Pingi w przyszÅ‚oÅ›ci jej dzierÅ¼awca moÅ¼e uzyskaÄ‡ na aukcji cenÄ™ 400 tys. euro.
Czy w tym Å›wietle wydzierÅ¼awienie jej za 40 tys. euro, czyli za sumÄ™ 10-krotnie niÅ¼szÄ…, ma
uzasadnienie ekonomiczne? Czy moÅ¼e powinno byÄ‡ raczej podstawÄ… do skierowania sprawy
do prokuratury z zawiadomieniem o moÅ¼liwoÅ›ci dziaÅ‚ania na szkodÄ™ spóÅ‚ki? Na aukcji na
SÅ‚uÅ¼ewcu sprzedawane byÅ‚y nie tylko araby z Janowa Podlaskiego. DoÅ‚Ä…czyÅ‚ MichaÅ‚ów,
ale ta stadnina - w przeciwieÅ„stwie do Janowa Podlaskiego - nie zaoferowaÅ‚a gwiazd pierwszej
wielkoÅ›ci, tylko konie drugiej czy trzeciej kategorii, które normalnie sprzedawane byÅ‚yby na
zimowym przetargu w domu. I za 7 koni uzyskaÅ‚a dobrÄ… cenÄ™ 69 300 euro. Nawiasem
mówiÄ…c wiÄ™kszoÅ›Ä‡ z nich kupili polscy hodowcy, wÅ‚Ä…cznie z tÄ… najdroÅ¼szÄ…
(spoÅ›ród michaÅ‚owskich) ElberÄ…, którÄ… za 41 000 euro wylicytowaÅ‚ Krzysztof GoÅºdzialski.
Dodatek do koÅ¼uchaJak hodowcy i wÅ‚aÅ›ciciele wyÅ›cigowych koni peÅ‚nej krwi angielskiej
dowiedzieli siÄ™ o pomyÅ›le na aukcjÄ™ na SÅ‚uÅ¼ewcu, zgÅ‚osili akces, Å¼e ich konie teÅ¼
mogÅ‚yby byÄ‡ oferowane na tej aukcji. Prezes PWKK i gÅ‚ównodowodzÄ…cy zimowÄ… aukcjÄ…
przystaÅ‚ na to. Tylko co teraz, po czasie, odczuwajÄ… obie strony? ZaÅ¼enowanie, zÅ‚oÅ›Ä‡, czy
moÅ¼e zaÅ›piewajÄ…: &bdquo;Polacy, nic siÄ™ nie staÅ‚o.&rdquo;? Z 14 koni peÅ‚nej krwi
angielskiej Å¼aden nie zostaÅ‚ sprzedany. WiÄ™kszoÅ›Ä‡ z nich nie wzbudzaÅ‚a Å¼adnego
zainteresowania. Nawet gdy aukcjoner próbowaÅ‚ zaczÄ…Ä‡ od 1000 euro. Niestety, dwa
przypadki, kiedy byÅ‚a jakaÅ› licytacja, budzÄ… podejrzenie, Å¼e to wÅ‚aÅ›ciciele sami albo ich
znajomi podbijali cenÄ™, dobrze wiedzÄ…c, do jakiego poziomu mogÄ… bezpiecznie licytowaÄ‡,
bo znali cenÄ™ minimalnÄ….  Jedynie w przypadku polskiej derbistki, klaczy Nemezis, licytacjÄ…
byÅ‚a (chyba?) prawdziwa, nieustawiona, oÅ¼ywiona, z udziaÅ‚em kilku oferentów, których miaÅ‚em
okazjÄ™ dobrze widzieÄ‡ na wÅ‚asne oczy, ale utknÄ™Å‚a na poziomie 280 tys. euro, podczas gdy
wÅ‚aÅ›ciciel chciaÅ‚ 300 tys. Folbluty okazaÅ‚y siÄ™ nikomu niepotrzebnym dodatkiem do aukcji
arabów. Koszty organizacyjne poniesione na tÄ™ grupÄ™ koni, zarówno przez wÅ‚aÅ›cicieli, jak i
organizatora, poszÅ‚y na marne. Na dodatek, konie przed aukcjÄ… staÅ‚y na parkingu przed
trybunami w fruwajÄ…cych na wietrze namiotach, wokóÅ‚ których szaleli kierowcy biorÄ…cy udziaÅ‚
w odcinku specjalnym Rajdu Barbórki rozegranym na tymÅ¼e parkingu. Konie wiÄ™c teÅ¼
szalaÅ‚y. Dobrze, Å¼e nie doszÅ‚o do jakiegoÅ› wypadku czy uszczerbku na zdrowiu zwierzÄ…t. 
PomysÅ‚, aby polskie koni wyÅ›cigowe próbowaÄ‡ sprzedawaÄ‡ na aukcji na poczÄ…tku grudnia,
kiedy juÅ¼ jedna aukcja &ndash; ta tradycyjna, w weekend koÅ„czÄ…cy sezon wyÅ›cigowy, juÅ¼
siÄ™ odbyÅ‚a, wydawaÅ‚ siÄ™ z góry skazany na poraÅ¼kÄ™. ZwÅ‚aszcza, Å¼e w tym okresie
(grudzieÅ„) odbywajÄ… siÄ™ tradycyjne aukcje w krajach przodujÄ…cych w Europie w hodowli koni
wyÅ›cigowych. Konkretnie &ndash; w ten sam weekend (7-10 XII) Arqana w Deauville, a w okolicy
tego terminu &ndash; 2-5 XII Tattersalls December Mare Sales w Newmarket oraz Goffs Decemeber
NH Sale &ndash; 11-12 XII. A na dodatek, ta poprzednia sÅ‚uÅ¼ewiecka aukcja pokazaÅ‚a, Å¼e
zainteresowanie folblutami z Polski stale maleje. To juÅ¼ nie te czasy, kiedy Skandynawowie czy
Czesi masowo odbierali polskiej hodowli (!) stayery, które potem Å›wietnie siÄ™ sprawdzaÅ‚y w
gonitwach pÅ‚otowych i przeszkodowych u swych nowych wÅ‚aÅ›cicieli. Kolejna sprawa
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pokazujÄ…ca, Å¼e folbluty byÅ‚y dodatkiem do koÅ¼ucha &ndash; katalog aukcyjny ukazaÅ‚ siÄ™
w tygodniu, na koÅ„cu którego odbywaÅ‚a siÄ™ aukcja. W tradycyjnych aukcjach koni wyÅ›cigowych
katalogi sÄ… drukowane co najmniej miesiÄ…c przed aukcjÄ…, aby byÅ‚ czas je rozprowadziÄ‡,
aby kliencie  mieli czas postudiowaÄ‡ ofertÄ™. Ja juÅ¼ nie piszÄ™ o Pride of Poland za czasów
przed 2016 rokiem, kiedy lista koni aukcyjnych byÅ‚a znana juÅ¼ w lutym-marcu, zdjÄ™cia do
katalogu robiono w maju, a katalogi byÅ‚y drukowane w czerwcu &ndash; a aukcja odbywaÅ‚a siÄ™
w sierpniu. Jednym sÅ‚owem folbluciarze nie zostali potraktowani powaÅ¼nie, byli jedynie
zasÅ‚onÄ… dymnÄ…, alibi (nie wiem, jak to ujÄ…Ä‡) dla sprzedaÅ¼y kilku bardzo cennych klaczy
arabskich z janowskiej stadniny, na które oferenci i tak zgÅ‚osili siÄ™ juÅ¼ duÅ¼o wczeÅ›niej. Czy
w tej sytuacji byÅ‚ w ogóle sens robiÄ‡ aukcjÄ™ na SÅ‚uÅ¼ewcu?Nie to miejsce, nie ten czasTym
bardziej, Å¼e faktów wskazujÄ…cych, Å¼e miejsce i czas nie sÄ… sprzyjajÄ…ce aukcji koni
arabskich, byÅ‚o sporo. Placyk, na którym byÅ‚y pokazywane konie aukcyjne, byÅ‚ malutki. Nie
dawaÅ‚ szans na pokazanie ich w ruchu (w kÅ‚usie), co w przypadku pokazowych koni arabskich,
jest istotnym elementem zachÄ™cania potencjalnych kupców do zainteresowania siÄ™ danym
osobnikiem. Dla koniarzy jest oczywiste, Å¼e niepracujÄ…ce konie na poczÄ…tku grudnia
wyglÄ…dajÄ… niekorzystnie, okryte juÅ¼ zimowÄ… sierÅ›ciÄ…, matowe. Aby wyglÄ…daÅ‚y
efektownie, muszÄ… byÄ‡ w permanentnym treningu, ostrzyÅ¼one. Jednym sÅ‚owem, trzeba
wÅ‚oÅ¼yÄ‡ duÅ¼o pracy, aby konie zaplanowane do prezentowania na aukcjÄ™, byÅ‚y reklamÄ…
hodowli. A tymczasem o ile konie wyÅ›cigowe (i folbluty, i araby) wyglÄ…daÅ‚y na ogóÅ‚ nieÅºle, to
pokazowe araby przywiezione ze stadnin, prezentowaÅ‚y siÄ™ nieefektownie. WidaÄ‡ teÅ¼ byÅ‚o
wyraÅºnÄ… róÅ¼nicÄ™ miÄ™dzy stadninami, bo te z MichaÅ‚owa, prezentowaÅ‚y siÄ™ lepiej, a te
z Janowa Podlaskiego &ndash; wyraÅºnie gorzej. A juÅ¼ Bambina, z rozdÄ™tym brzuchem,
nastroszonÄ…, matowÄ… sierÅ›ciÄ…, wyglÄ…daÅ‚a fatalnie. I moÅ¼e dobrze, Å¼e ktoÅ› dobrze
znajÄ…cy jej wartoÅ›Ä‡ zÅ‚oÅ¼yÅ‚ na niÄ… konkretnÄ… ofertÄ™ juÅ¼ dawno, bo jakby miaÅ‚
siÄ™ decydowaÄ‡ na podstawie jej wyglÄ…du na tej &bdquo;aukcji&rdquo;, to mógÅ‚by uciec w
popÅ‚ochu. A swojÄ… drogÄ…, stan koni janowskich wskazuje, Å¼e stadnina ta ma kÅ‚opoty, bo
albo brakuje pieniÄ™dzy na wartoÅ›ciowÄ… paszÄ™, albo na Å›rodki do odrobaczania koni, a
moÅ¼e i na jedno i na drugie. No i zawodzi obsÅ‚uga i nadzór zootechniczny. Aukcja prowadzona
przez Erika Blaaka wlokÅ‚a siÄ™ niemiÅ‚osiernie dÅ‚ugo &ndash; ponad 4 godziny, na 52 konie.
Blisko ¾ godziny na jednego konia! Zastanawiam siÄ™, czy przypadkiem aukcjoner nie byÅ‚
zatrudniony na zasadzie procentu od obrotu, bo walczyÅ‚ o kaÅ¼de postÄ…pienie jak lew. Ale jak
powolny lew. Mariusz Rytel, byÅ‚y juÅ¼ rzecznik prasowy KOWR (ale nadal pracownik tej instytucji)
peÅ‚niÅ‚ rolÄ™ polskojÄ™zycznego spikera. I o ile podczas letniej aukcji w sierpniu w Janowie
Podlaskim speÅ‚niaÅ‚ tÄ™ funkcjÄ™ juÅ¼ dobrze (bo podczas gÅ‚ównej jeszcze nie), bo zadbaÅ‚,
aby podawaÄ‡ na bieÅ¼Ä…co informacjÄ™, do jakiego kraju trafia sprzedawana klacz, to na
SÅ‚uÅ¼ewcu zapomniaÅ‚ o tej powinnoÅ›ci. O tym standardzie aukcyjnym. PoniewaÅ¼ kilka osób
gÅ‚oÅ›no siÄ™ tego domagaÅ‚o na poczÄ…tku aukcji, to ogÅ‚oszono, Å¼e te informacje (za ile i
gdzie konie zostaÅ‚y sprzedane) zostanÄ… podane na zakoÅ„czenie aukcji, zbiorczo. Ale tak siÄ™
nie staÅ‚o. Kiedy z kolei zwróciÅ‚em siÄ™ do Tomasza Chalimoniuka, aby sprawiÅ‚, Å¼ebyÅ›my
otrzymali informacjÄ™, gdzie trafiÅ‚y te janowskie klacze, na które oferty byÅ‚y zÅ‚oÅ¼one
wczeÅ›niej, chodzi o AdelitÄ™, AmarenÄ™, BambinÄ™ i wydzierÅ¼awionÄ… PingÄ™ &ndash;
zasÅ‚oniÅ‚ siÄ™ Rodo. ZaskoczyÅ‚o mnie to i zdziwiÅ‚o, bo jak do tej pory prezes PKWK w
sprawach aukcji koni arabskich dziaÅ‚aÅ‚ transparentnie i nie próbowaÅ‚ niczego ukrywaÄ‡ przed
opiniÄ… publicznÄ….  W tym miejscu dodam, Å¼e dzieÅ„ po aukcji prezes Chalimoniuk, do którego
ponownie siÄ™ w tej sprawie zwróciÅ‚em, obiecaÅ‚, Å¼e jak otrzyma z Janowa Podlaskiego
informacjÄ™, z jakich krajów pochodziÅ‚y oferty na wspomniane klacze, to jÄ… poda do
wiadomoÅ›ci publicznej. Na razie sam tego nie wie, przynajmniej oficjalnie. A wiÄ™c Panie Prezesie
&ndash; czekamy i trzymamy za sÅ‚owo. Jak juÅ¼ o prezesie PKWK mowa, to trzeba podaÄ‡, Å¼e
dotrzymaÅ‚ sÅ‚owa i do wzoru umowy dzierÅ¼awy klaczy wprowadziÅ‚ zapisy, które dajÄ…
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stadninom prawo do odstÄ…pienia od umowy w razie niezaakceptowania kliniki, w której miaÅ‚yby
byÄ‡ pobierane zarodki, do odstÄ…pienia od umowy w razie niezaakceptowania miejsca pobytu i
treningu dzierÅ¼awionej klaczy. Te zapisy powstaÅ‚y w ostatniej chwili, zapewne pod wpÅ‚ywem
gÅ‚osów takich osób jak Alina Sobieszak czy Agnieszka Bojanowska (swoje obawy
wyartykuÅ‚owaÅ‚a precyzyjnie na konferencji prasowej przed aukcjÄ…). Zapisy te, których nie ma w
regulaminie aukcji, zostaÅ‚y wiÄ™c dodane tuÅ¼ przed aukcjÄ…, i aukcjoner o nich powiedziaÅ‚
gÅ‚oÅ›no, wiÄ™c wszyscy którzy byli na SÅ‚uÅ¼ewcu, zostali skutecznie poinformowani. Te zapisy
zabezpieczajÄ…ce interesy polskiej hodowli sÄ… czymÅ› pozytywnym i trzeba je zapisaÄ‡ na plus
prezesowi Chalimoniukowi. Drugim plusem byÅ‚a oprawa aukcji. Szkoda tylko, Å¼e te dwa plusy nie
równowaÅ¼Ä… wielu minusów, jakie przyniosÅ‚a Winter Star Horse Auction. Aukcji, która
speÅ‚niÅ‚a tylko jeden cel. ByÅ‚o nim podreperowanie finansów janowskiej stadniny. Å»adnych
innych celów nie speÅ‚niÅ‚a, a nawet trzeba powiedzieÄ‡, Å¼e w wielu przypadkach byÅ‚a
przeciwskuteczna.Jakim kosztem?A jeÅ›li chodzi o ten jeden cel, to trzeba zwróciÄ‡ uwagÄ™ na to,
jakim kosztem siÄ™ to odbyÅ‚o. Nie mam na myÅ›li finansów, a hodowlÄ™. W janowskim stadzie
matecznym, biorÄ…c pod uwagÄ™ takÅ¼e sierpniowÄ… aukcjÄ™, zostaÅ‚a zrobiona olbrzymia
wyrwa w grupie najlepszych klaczy. Primera, Pianova, Anawera (choÄ‡ de facto po aukcji) i 
Potentilla podczas Pride of Poland, a teraz Adelita, Amarena, Bambina. Tak liczna grupa wybitnych
klaczy sprzedana w jednym roku, a do tego Pinga, która okresowo, ale jednak jest wyÅ‚Ä…czona z
polskiej hodowli &ndash; to wydarzenie bez precedensu. CzegoÅ› takiego nigdy polska hodowla
paÅ„stwowa nie doÅ›wiadczyÅ‚a. JeÅ›li to nie jest wyprzedawanie rodowych sreber, aby siÄ™
utrzymaÄ‡, to co to jest? Kolejne pytanie &ndash; co janowska stadnina zaproponuje do
sprzedaÅ¼y na Pride of Poland w 2020 roku? JakÄ… gwiazdÄ™, jeÅ›li w ogóle jeszcze jakieÅ›
zostaÅ‚y w Janowie Podlaskim? No i kolejna kwestia &ndash; a co bÄ™dzie, jeÅ›li nieudolne
gospodarzenie sprawi, Å¼e spóÅ‚ka rok 2019 ponownie zamknie wielkim minusem? A jeÅ›li w roku
2020 nadal bÄ™dzie minus to co? BÄ™dzie siÄ™ tÄ™ dziurÄ™ finansowÄ… nadal zasypywaÄ‡
gwiazdami, kosztem programu hodowlanego? Kosztem jakoÅ›ci matecznego stada? Do Pana
MinistraAukcjÄ™ poprzedziÅ‚o wystÄ…pienie ministra Jana Krzysztofa Ardanowskiego. Aroganckie i
kÅ‚amliwe. Aroganckie, bo tymi samymi sÅ‚owy, które juÅ¼ sÅ‚yszaÅ‚em na konferencji prasowej,
deprecjonowaÅ‚ ludzi ze Å›rodowiska &bdquo;arabiarzy&rdquo;, jako tych majÄ…cych o sobie zbyt
wygórowane mniemanie. Jako tych niegodnych, aby sÅ‚uchaÄ‡, co majÄ… do powiedzenia. Jako
tych, którzy w obronie swoich stoÅ‚ków zaalarmowali caÅ‚y Å›wiat, wyrzÄ…dzajÄ…c tym Polsce
wielkÄ… szkodÄ™, a przecieÅ¼ powinni wiedzieÄ‡, Å¼e nie ma ludzi niezastÄ…pionych, a
wÅ‚aÅ›ciciel, czyli PaÅ„stwo, ma prawo kaÅ¼dego odwoÅ‚aÄ‡. MoÅ¼e minister nie uÅ¼ywaÅ‚
dokÅ‚adnie tych sformuÅ‚owaÅ„, ale taki byÅ‚ sens jego wypowiedzi. A w ogóle zaczÄ…Å‚ swoje
wystÄ…pienie od stwierdzenia, Å¼e: Nie byÅ‚o Å¼adnej zapaÅ›ci hodowli koni w Polsce. Mamy
ogromny zasób koni i chcemy siÄ™ tym dobrem dzieliÄ‡, ale za odpowiedniÄ… cenÄ™
&ndash; dodaÅ‚ minister. &ndash; Nigdy nie dopuÅ›cimy do tego, aby wyprzedawaÄ‡ to co
najlepsze.  I to ostatnie zdanie jest powodem, dla którego nie waham siÄ™ uÅ¼yÄ‡ okreÅ›lenia,
Å¼e wypowiedÅº ministra Ardanowskiego jest kÅ‚amliwa. Nazwy klaczy, które przytoczyÅ‚em kilka
akapitów wczeÅ›niej (Primera, Pianova, Anawera, Potentilla, Adelita, Amarena, Bambina) przeczÄ…
jego sÅ‚owom. Z ministrem Ardanowskim jest pewien kÅ‚opot. Z jednej strony niektóre jego ruchy
byÅ‚y rozsÄ…dne i z korzyÅ›ciÄ… (bÄ…dÅº dawaÅ‚y takÄ… nadziejÄ™) dla paÅ„stwowej hodowli
koni arabskich. Mam na myÅ›li danie zielonego Å›wiatÅ‚a do odwoÅ‚ania Macieja Grzechnika ze
stanowiska prezesa SK MichaÅ‚ów, czy powoÅ‚anie do rady hodowlanej (choÄ‡ tutaj skoÅ„czyÅ‚o
siÄ™ na nadziejach) Jerzego BiaÅ‚oboka i Anny Stojanowskiej, osób wyrzuconych za sprawÄ…
jego poprzednika, Krzysztofa Jurgiela.Ale gdy minister Ardanowski zabiera publicznie gÅ‚os w
sprawach hodowli koni arabskich, to z rozsÄ…dnego urzÄ™dnika zamienia siÄ™ w partyjnego
aparatczyka, który napastliwymi i aroganckimi wypowiedziami usiÅ‚uje zakrzyczeÄ‡
rzeczywistoÅ›Ä‡. Jakby dostaÅ‚ partyjne polecenie, Å¼e publicznie musi broniÄ‡ poprzednika,
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którego zastÄ…piÅ‚, nawet gdyby prywatnie uwaÅ¼aÅ‚, Å¼e poprzedni minister byÅ‚ szkodnikiem.
NajwaÅ¼niejsza jest linia partii, a ta nie myli siÄ™ nigdy, wiÄ™c tych, którzy krytykujÄ… jej liniÄ™,
naleÅ¼y atakowaÄ‡. NaleÅ¼y udowadniaÄ‡, Å¼e linia partii jest sÅ‚uszna. A jak siÄ™ nie ma
argumentów merytorycznych, aby to wykazaÄ‡, to pozostaje publiczne atakowanie wrogów partii i
argumenty siÅ‚y, czy moÅ¼e raczej aroganckiego krzyku. Mnie jako Å¼ywo w takich momentach
przypomina siÄ™ gÅ‚Ä™boka komuna i towarzysz WiesÅ‚aw. Panie Ministrze! Ma Pan racjÄ™,
twierdzÄ…c, Å¼e nie byÅ‚o zapaÅ›ci w hodowli. W tym sensie nie byÅ‚o zapaÅ›ci, Å¼e w tym roku
(i w latach poprzednich) nie zobaczyliÅ›my efektów Å¼adnej zapaÅ›ci. Hodowla dziaÅ‚a bowiem z
pewnÄ… bezwÅ‚adnoÅ›ciÄ… i efekty dziaÅ‚aÅ„ &ndash; czy to negatywne, czy pozytywne &ndash;
przychodzÄ… dopiero po kilku latach.Na razie na sierpniowej aukcji, po której mógÅ‚ Pan
obwieÅ›ciÄ‡ sukces finansowy, jak i 7 grudnia na SÅ‚uÅ¼ewcu, janowska stadnina uzyskiwaÅ‚a
wysokie ceny za klacze wyhodowane przez Marka TrelÄ™, a MichaÅ‚ów za klacze wyhodowane
przez Jerzego BiaÅ‚oboka. Czy podobne ceny bÄ™dzie moÅ¼na uzyskiwaÄ‡ za konie wyhodowane
przez ich nastÄ™pców, przekonamy siÄ™ dopiero za kilka lat. ZapaÅ›Ä‡ miaÅ‚a miejsce, ale w
dwóch innych obszarach. Pierwszy to finanse stadnin. Przypomnijmy, Å¼e przez 15 lat rzÄ…dów
panów BiaÅ‚oboka i Treli obie stadniny zawsze miaÅ‚y dodatni bilans finansowy. A teraz? Za rok
2018 SK MichaÅ‚ow zanotowaÅ‚a stratÄ™ 1,3 mln zÅ‚, a SK Janów Podlaski stratÄ™ notuje juÅ¼
kolejny rok z rzÄ™du: w 2017 roku wyniosÅ‚a ona 1,6 mln, a za 2018 - 3,2 mln zÅ‚. Drugi obszar to
marka i wyniki finansowe Pride of Poland. Rok 2019 daje nadziejÄ™, Å¼e utrata marki nie byÅ‚a
bezpowrotna, ale oszukaÅ„cza aukcja w 2016 roku oraz fatalne finansowo i prestiÅ¼owo aukcje w
latach 2017 i 2018 &ndash; to sÄ… fakty. I tych wszystkich faktów nie zakrzyczy Pan swoimi
aroganckimi i napastliwymi wypowiedziami publicznymi!Marek Szewczyk
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